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^ С Е С ІЯ  СЕСІЯ...

ГАРЯЧА
ПОРА

Пройдіться поверхами, ко
ридорами навчальних кор
пусів і зрозумісте, що і сту
дентів, і викладачів давно 
полишив розмірений ритм 
життя. Сесія, сесія—  Ця, 
весняно-літня, щоразу зі 
своїми особливими клопо
тами: адже за вікном буя* 
природа, манить до  прогу
лянок, мрій, і не так то про
сто засісти за підручники, 
зосередитися над екзамена
ційними білетами. І все-таки 
навчання перш за все. Вже 
у спішмо склали іспити п’яти- 
курсиики історичного фа
культету, на черзі у них —  
державні екзамени; у роз- 
паяі сесія у філологів, фі
зиків, математиків, іиомов- 
иииіе_ В цей час аудиторії 
заповнені не тільки сту
дентами стаціонарного, а й 

навчання.

«Основи п е д іа т р ії»  —  «один з  екзаменів у заочників першого курсу 
спеціальності «Педагогіка J психологія (дошкільна)». На цьому фотознімку 
ви бачите, як його приймас у  студентки Тетяни Малко доктор медичних 
наук, професор Богдан Ш смпі паим Грицуляк. А  Галина Жовнір (фото спра
ва) вже здааа цей іспит успішно. Залікову не сором показати товаришам.

Ф ото В. Боб’яка.

Т О СТРИ И  СИГНАЛ

Хто відповідатиме?
Звернутися в газету нас 

змусили проблеми, що ви
никли із навчальною літе
ратурою, яка необхідна 
для нормальної роботи 
студентів вузу. Справа у 
тому, що після завершен
ня педагогічної практики 
ми опинилися в скрутно- 
му становищі: абонемент 
був закритий на ремонт 
і ні однієї книжки ніхто 
не одержав. Тепер, коли 
іде орієнтація студентів 
на самостійну, творчу ро
боту. дві групи математи
ків (та і не тільки вони) 
практично не мають ні
якої можливості опрацьо
вувати навчальний мате
ріал.

Проблема ця частково 
вирішується через читаль
ний зал. Але в зв’язку з 
Ремонтом бібліографічно
го відділу в читальному 
залі можна було взяти 
лише ті книжки, які ле
жать зверху — працівни
ки читального залу неохо
че шукають нам літерату
ру. Це зараз. А через де
кілька днів закриють на 
ремонт і читальний зал. 
Проблема буде ще більша.

З  цього приводу вини
кає декілька запитань:

Перше. Де взяти навча
льну літературу для під
готовки до заліків та екза
менів, які у нас, на IV 
курсі фізмату, розпочина
ються тільки v червні?

■Друге. Хто розводить 
подібне безладдя у біблі
отеці? Невже не можна 
зробити необхідний ремонт 
під час літніх канікул?

В. ВОТІЕБА, 
Г. ПИЛИПІВ.

Студенти групи МФ-42.
Всього двадцять підпи
сів.

ІНТЕРВ’Ю В НОМЕР

В інстнтуській приймальній комісії зараз гаряча 
пора: завершується прийом документів на заочну 
форму навчання. Більш детально розповісти про 

те. як проходить ця кампанія, мн попросили відпо
відального секретаря приймальної комісії P. І. СОБ- 
КОВИЧА.

— Романе Івановичу, 
охарактеризуйте, будь ла
ска, загальний стан із 
здачею документів бажаю
чих навчатися заочно.

—• Останній тиждень 
був піком роботи прийма
льної комісії. Скажімо. 
17 травня було прийнято 
115 заяв, вісімнадцятого 
— 127, дев’ятнадцятого 
— 129, двадцятого, у су
боту, — 109, Найбільше 
заяв і документів подано 
на спеціальності «Педаго
гіка і психологія (дошкіль
на)», «Педагогіка і мето
дика початкового навчан
ня». «Педагогіка і мето
дика виховної роботи». 
Пов’язано це з тим, що 
саме на ці спеціальності 
певному колу осіб можна 
поступити без екзаменів, 
за результатами співбесі
ди. А оскільки на співбе
сіду документи прийма
ються лише до 20 трав
ня, то й з р о з у м і л о , що Р І З 
КО з р і с  потік заяв саме в 
останні дні перед цією 
датою. Так, скажімо, на 
«Педагогіку і психологію 
( д о ш к і л ь н у ) »  за результа
тами співбесіди плануєть
ся зарахувати студентами 
105 чоловік, а заяв було 
подано 245. Чекає склад
на . робота, пов’язана із 
об’єктивним відбором.

— А які категорії всту
пників будуть зараховані 
без екзаменів?

— Без екзаменів, а ли
ше за результатами спів
бесіди м о ж у т ь  бути зара
ховані ті абітурієнти, к о т 
р і  мають відповідну обра

ному фаху середню спеці
альну освіту і стаж робо
ти з одержаної спеціаль
ності не менше одного 
року. Я вже перелічив ці 
спеціальності, до них до
дам ще такі: «Креслення, 
прикладне мистецтво», 
«Музика». Хоча тут. окрім 
співбесіди, необхідно зда
ти й екзамен зі спеціаль
ності. На спеціальність 
«Педагогіка і методика

ААБІТУРІЄНТ-89

вступників з інших облас
тей. Хо^а на всіх рівнях 
ведуться розмови про те, 
що школі потрібні учите
лі чоловічої статі, поки 
що похвалитися тим, що 
на заочне відділення «ри
нули» саме вони, не мо
жемо. Чоловіки складають 
всього 10 процентів від 
загальної кількості вступ
ників. А, скажімо, на пед
фак подало документи ті
льки семеро чоловіків, де
що більше —; 16 — на 
спеціальність ПМВР. Не 
зайвим буде нагадати, що 
чоловіки, звільнені в запас 
п р о т я г о м  трьох останніх 
років, користуються пра
вом першочергового зара
хування. Основну частину

БУДНІ
приймальної КОМІСІЇ

виховної роботи» до спів
бесіди допускаються піо- 
нервожаті, що мають се
редню спеціальну педаго
гічну освіту і працювали 
по спеціальності не мен
ше року, або (і це цього
річна особливість) ті. що 
мають середню освіту і 
відповідний стаж роботи 
не менше двох років.

Співбесіда проводиться 
з 23 по 25 травня. Особи, 
які не пройшли її  успіш
но, будуть допущені до 
вступних іспитів на загаль
них підставах.

— Романе Івановичу, 
кілька слів про контингент 
абітурієнтів...

'— В основному, це жи
телі нашої області, а та
кож Львівської. Закарпат
ської, Чернівецької, На 
таку спеціальність, скажі
мо, як «Креслення, при- ■ 
кладне мистецтво», прий
маємо документи також у

абітурієнтів складають мо
лоді люди віком до ЗО 
років. За соціальним скла
дом більшість з них — 
робітники та службовці. 
(Понад 80 чоловік бра
тимуть участь у конкурсі 
осіб, які не працюють за 
профілем. В основному, 
це люди, які портупають 
на історичний, художньо- 
графічний, філологічний 
факультети. Звичайно, що 
при рівній кількості балів 
з тими, хто працює за 
спеціальністю. перевага 
надаватиметься другим. 
Пов’язано це з тим, що в 
першу чергу метою, заоч
ного навчання є підвищен
ня кваліфікації учителів, 
методистів, вихователів.

— Як справляється при
ймальна комісія? Бачу, що 
навіть за кілька хвилин 
нашої розмови Вам дово
диться давати консульта
ції. роз’яснення, приймати

негайні рішення. Уявляю, 
що робиться зараз в кімна
ті, де подаються 1 оформ
ляються документи...

— Справді, роботи ви
стачає. Члени комісії, маю 
на увазі технічних праців
ників. трудяться на пов
ну силу. І все б нічого, 
якби не слабка матеріаль
на забезпеченість. Немає, 
здавалося б, елементарно
го: ватману, фарб, гуаші 
(для художників), паперу, 
копірки, друкарської стрі- 
чли (для друкарок). Усе 
доводиться «вибивати», 
або ж випрошувати, а, 
признатися, в ролі проха
ча почуваю себе не зов
сім гаразд. А наш горег 
звісний телефонний зв’я
зок! Буквально кілька 
днів тому, після доповід
ної. домігся того, що мо
жуть дзвонити не лише 
мені, а й я. Однак від 
цього, повірте, не стало 
легше. Наші інститутські 
телефони варті сатирично
го пера класика: обурю
ються нйми всі, та ніхто 
ніяких спроб змінити си
туацію на краще не ро
бить.

— Романе Івановичу,
попереду у вас ще добра 
гора роботи: піде потік
заяв на стаціонар. Необ
хідно, щоб ось ці «дріб
ниці» в організації праці 
були якнайшвидше вирі
шені, щоб на них зверну
ли увагу відповідальні 
працівники. Адже ж від 
того залежить якість ро
боти приймальної комісії, 
а ланцюжок тягнеться да
леко — до людських нер
вів... І все-таки дозвольте 
побажати вам успішної 
роботи, максимум зосеред
женості. уваги до запитів 
абітурієнтів.

Розмову вела 
Н. БОДНАРЧУК.

#  СТАВИМО ПРОБЛЕМУ

ЧИ ПОТРІБНА

КУРСОВА
РОБОТА?

Таке питання, мабуть* 
хвилює більшість студен
тів. А й справді, чи пот
рібний ще й такий вид 
роботи студентові? Звичай
но ні. коли це просто пе
реписування. з тих чи 
інших джерел. Але якщо 
курсова є творчою, захоп
люючою, пізнавальною, то. 
безумовно, вона необхідна. 
Можливо, наукової ціннос
ті вона й йе матиме, аїле 
користь для того, хто над 
нею працював, від неї бу
де велика. Бо це і навики 
наукової роботи, і вміння 
використовувати набуті 
знання, і виховання в собі 
терпіння та наполегливос
ті. Зрештою, готуючи її, 
студент заглиблюється у 
незвідані пласти знань, 
захоплюється своєю про
фесією ще більше.

Та особливо, на мою 
думку, курсова корисна, 
коли студент сам знайде 
свою тему. Адже він по
глиблює знання з тої ву
зької галузі, яка його осо
бливо цікавить. А, зна
чить. виникає перспектива 
наближення до справжньої 
наукової роботи.

Скажу про себе. Я дов
го вибирала свою тему із 
двохсот запропонованих, 
але не знайшла такої, над 
якою працювала б залюб
ки. Викладач Ж. П. Соко- 
ловська допомогла мені 
визначити оптимальну на
зву мого майбутнього до
слідження (мене вже дав
но захоплювала фразеоло
гія!).

Тема курсової роботи 
— «Тематична класифіка
ція фразеологізмів на
основі Фразеологічного 
словника А. І. Молотко
ва». В процесі роботи над 
нею я глибше вивчила 
фразеологію як науку, ді
зналася про різноманіття 
використання фразеоло
гічних сполучень. І навчи
лась грамотно викладати 
свої думки на папері. А в 
результаті — «відмінно» ̂ 
Та найголовніше, думаю, 
на цьому я не зупинюсь, а 
продовжуватиму розробля
ти цю тему.

Похвалилась я своїм 
успіхом ось для чого. 
Знаю, що далеко не всім 
студентам пропонується 
довільний вибір теми кур
сової роботи. Часто вони 
самі обмежуються спис
ком запропонованих ка
федрами тем. Якоюсь мі
рою це можна пояснити 
байдужістю певної части
ни майбутніх педагогів до 
наукової роботи. Та, ду
маю. є й інша причина. 
Викладачі, майбутні керів
ники студентських дослід
жень, не вивчають як слід 
запитів своїх вихованців, 
не підходять індивідуаль
но до їх можливостей. Че
рез , те і трапляється — 
юнаки і дівчата вибирають 
собі тему роботи не до 
душі, не виходять із своїх 
творчих можливостей. А 
це, вважаю, впливає на 
якість їх знань, міру за
цікавленості навчанням.

О. ПАВЛЮК.
Студентка групи Р-24.

ПРОФКОМ „ 
ПОВІДОМЛЯЄ

У профкомі інституту в 
путівки в піонерський та
бір «Зірка» на 4  зміни.

I зміна:
3. 06. — 23. 06. 89 р.
II зміна:
25. 06. — 17. 07. 89 р.
III зміна:
19. 07. — 7. 08. 89 р.
IV зміна:
9. 08. — 29. 08. 89 р.
V піонерський табір 

приймаються діти віком
від семи до чотирнадцяти 
років.
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# СТУДЕНТСЬКЕ САМОВРЯДУВАННЯ: РОЗВИТОК І ПРОБЛЕМИ

Вирування на рівні... слів
Останнє засідання вче- перший погляд, аргумен- на допомга з боку викла- 

ної ради інституту відбу- товані ідеї, розіб’ють під дачів. Самі розумієте, бра
лося фактично без участі ; Горіх. Я зараз взагалі ді- кує досвіду. Однак і тут 
студентської фракції. По- й ш о в  висновку, що для подібна ситуація. Правда 
свячені у суть справи по- багатьох із нас рада прос- я цьому й не дивузсь, бо 
яснили, що майбутні пе- т0 стала можливістю на ж знаю, що більшість на- 
дагоги були відсутні з рівних посидіти зі своїми ших настанвиків вважає: 
цілком об’єктивних при- наставниками, побалакати «Дали вам права, то ко- 
чин- Із одинадцяти членів Про те_ про се... А член- ристуйтеся ними як мо- 
ЦІЯЇ групи семеро ТОГО ств0 в ’ній, як на мене — жете». 
дня вирушили на табірні складний інтелектуальний Зі словами Ігора можна
збори. Ну, а інші, зреш- труд». погодитися. Тільки от
тою, могли захворіти, чи Я би міг якимось чи- хто, і як, серед виклада-
виїхати на той час з міста ном заперечити Андрієві, чів візьметься допомагати 
у справах, чи ще щось, коли б сам не був на по- студентам. Не діти ж, 
Аргументи на перший по- дібному заході, правда зрештою, етимологія сло- 
гляд підставні і справді рангом нижче. А саме, на ва «самоврядування» озна- 
вагомі. І я б сприйняв їх, розширеному засіданні чає, не що інше як «са- 
коли б не бюро комсомолу істфаку. мостійне діяння».

Справа в тім шо пана Сюди, крім комсомольсь- Вихід із становища
ситуація стала логічним кого активу, були запро- якоюсь мірою підказав 
Г  Л  ї д іял ьн і шені й викладачі. Розгля- секретар комітету комсо- 

Т І студентської г р у п и  V далося питання вдоскона- молу вузу Олександр Сан- 
вченій т п ?  Точніше -  лення екзаменаційної си- гулія: «Вирішувати питан- 
відсутності її там. За пів- стеми на історичному (ана- ня спільно, а значить на 
року свого існування логія, по-моєму близька 
фракція не зробила жод- Яо_ засідання факультету 
ної конкретної справи. Всі К01 Ради^ * перше, щ 
її поривання, ідеї залиши- впало v вічі низька під

готовленість студентів.

#  КОМСОМОЛЬСЬКЕ ж и ття

Залишилось зовсім неба
гато днів навчання, сесія, а 
там... П о пере ду третій се
местр, до  якого готується 
більшість наших студентів, 
зустріч з майбутнім місцем 
роботи і, звичайно, літній 
відпочинок, В очікуванні л і
та, в турботах підготовки до 
екзаменів відійшли, здава
лося б, на другий  план гро
мадські доручення, комсо
мольські справи. Та той, хто 
скаже, що комітет комсоі- 
м олу може полегш ено зіт
хнути, помиляється. Саме 
зараз для  нас і настає най
відповідальніш ий період, 
від якого залежатиме робо
та у  наступному навчально
му році. А  готуватись нам є

рішенні цього питання. 
Якщо ви знаєте лю дину, яка 
дійсно могла б принести 
користь нашому студентсь
кому колективу, всім нам, 
працюючи в комітеті ком
сом олу, реком ендуйте її. 
Д ля  цього просто потрібно 
назвати її прізвище і д е  во
на вчиться (обійдем ось без 
зайвих ф ормальностей). А  
щоб допомогти вам у вибо
рі, скажу, що на засіданні 
комітету комсомолу ми за
твердили таку структуру ко
мітету:

—  сектор вивчення гр о 
мадської думки та інформа
ції (включає в себе і прес- 
центр),

—  сектор політико-вихов- 
ної роботи,

1 НАШ І ВИПУСКНИКИ

лися на папері. Хоча 
жаль, намагання юнаків 
та Дівчат були хорошими. 
Згадаймо хоча б публіка
цію в інститутській газе
ті «Пропонують студен-

Фаіктично жодну свою про
позицію вони не змогли, 
як слід аргументувати 
наставникам.

Або візьмімо звіт сту
дентської фракції проти», де йшлося про пропо- - вою роботу на останній 

зиції членів групи, що ВИ- КОМСОМОЛЬСЬКІЙ конферен- 
носилися на обговорення ції вузу. Нічого про кон- 
ради. Тут і організація кретні справи. Все обме- 
поточної здачі іспитів про- жилося ірреальними по
тягом семестру, складення глядами у майбутнє, і ма- 
кодексу прав і обов’язків локомпетентними прожек- 
студентів - стефаниківців, тами-

тоС ЛОднакТниВ̂ б у л и  Дозволю собі прОВЄСТИ тощо, однак вони не_оули щЄ ощНу аналогію — по-
втіленими в життя- І, до рівняю студентську фрак-
речі, навіть не виносили- цію з іншими формами
ся на обговорення ради. студентського самовряду-

Гадаєте, заважав хтось? вання в інституті. Так ось, 
Ні. Як я переконався із складається враження, що 
Ні. Як я переконався із зараз юнаки і дівчата у 
розмов з ' майбутніми пе- педагогічному на ненайкра- 
дргогами, ще Із початку щому етапі перебудови 
формування фракції було свого життя. Тобто знахо- 
допущено ряд організа- дяться на вершині сло- 
ційних та інших помилок, весного вирування (не бі- 
Вони, власне, й звели на- льше!), і не знають чітко, 
нівець можливість студен- що ж їм робити. Хотілося 
тів впливати на свої спра- б, аби вони для початку 
ви через керівний орган опустилися зі словесних 
вузу. хмар до реальних оправ.

Насамперед, почнемо з Питається тільки, що для 
виборів членів групи. На цього треба вчинити? 
думку їхнього учасника, Відповідь проста — зро- 
секретаря комсомольсько- бити студентську фракцію 
го бюро фізмату Івана Ка- дієвою. Це, до речі, ма-

ло б бути початком для 
рана, вони не були об’єк- пожвавлення всіх форм 
тивними (хоча, на перший студентського , самоуправ- 
погляд, могли б здатися і ління. Адже майбутні пе- 
принциповими. і демокра- Даг°ги в раді — це саме 
тичними). Поясню чому- та реальна сила, яка б 
По-перше, членів фракції безпосередньо стояла за 
обирали на інститутських в с і  молодіжні справи. Та, 
зборах, а не факультетсь- гадаю, для цього будема- 
ких. Кандидатури для цьо- ло об’єктивних виборів у
го добирали довільно, ли- п^сто а к ^ в н м  і  вболі- ше аби був представник ПР°СТ0 активних воолі

"  L n O I A T T T J V  о  о  л г т п а в и

Ініціатива
з а

вами

Зараз у п’ятикурсника історичного факультету Богда
на Капустинського, як і у багатьох його товаришів-ви- 
пускників, остання студентська екзаменаційна сесія. 
Мине ще кілька місяців —  і у хлопця буде своя, само
стійна дорога, улюблена справа, до якої він ішов довго: 
воєнними афганськими дорогами, а потім тут, у вузі. 
Він не нарікає на долю, бо ТІ випробування зробили 
його мужнім, небайдужим до чужого болю, визначили 
його активну життєву позицію. Богдан —  активіст облас. 
ного клубу воїнів-інтернаціоналістів при облпрофраді, 
кілька років плідно працював у комітеті комсомолу 
інституту. Щасти тобі, юначе, на всіх життєвих перего
нах!

ТОГО ЧИ іншого підрозділу. 
Тут годі говорити про 
якісь принципові критерії: 
добре вчишся, маєш сер
йозне доручення — тобі 
й бути у фракції. Через 
те, напевно, зараз у групі 
є член комітету комсомо
лу інституту, секретар ко-

ваючих за оправи студент-
користь інституту. Для 
цього скласти положення

ства, а й тих. хто зможе про студентську фракцію
стати його мозковим цент
ром. Та ще й, крім того, 
взяти на себе нелегке і 
відповідальне ізавдання 
— на високому науково
му р і в н і  проробляти ідеї 
майбутніх вчителів, на-

у вчіеній раді. Воно б і 
регламентувало стосунки 
між старшими і молодши
ми при вирішенні тих чи 
інших проблем»- 

Ну ось, здавалося б, і 
все. Виявили, як мовить
ся. основні «больові точ-

звичаинісіньке
ия.

- мічати шляхи їх реаліза __ *__
мітету комсомолу факуль- ції Без ц і є ї  умови, вва- ки». Визначили, як під- 
тету, голова вузівського жаю будь-яка студентська бирати молодь до ради, як 
КІДу та інші. Погодьтеся, група у раді зазнає по- її організовувати. Розі- 
членство в раді буде для разки. бралися, що зробити, аби
них надмірним наванта- Можна зрештою прос- гармонізувати стосунки 
женням. По-друге, вибо- т0 до роботи фракції під- студентів та викладачів у 
ри на цих зборах були ключати найкращих сту- цьому органі керівництва 
одноканідидатурними. Тоб- пеНтів Але хто ж цим зай- вузом. Словом, можна 
то й не вибори зовсім, а м ™ я? ГадГю, що в пер- ставити крапку. Але...

голосуван- Шу ЧЄрГу інститутський Виявляється, що в пе- 
комсомол і студентська РІОД між звітно-виборни- 

Не вплинула позитивно профспілка. Бо ж саме ці ми конференціями фракція 
на роботу фракції й від- організації мусять відсто- підзвітна комітетам комсо- 
сутність конкретних кри- ювати інтереси майбутніх- молу і профспілки інсти- 
теріїв її роботи. Крім то- педагогів- туту. Фактично є додатком
го, як говорить її член, Ми. до Речі поцікави- до цих, скажемо, не дуже 
студент філфаку А. Во- лися у голови фракції І. самостійних організацій, 
робйов: «Фракція не згур- Чижа, яку допомогу отри- А значить, не зможе да
тована. Не вміють студен- мала група з їхнього боку4: залежно ні від кого відсто- 
ти вести дебати. Слабка — На жаль, нашою ро- ювати студентські пози- 
їх компетентність з ряду ботою мало хто цікавився ції. Виходить, скільки б

з самого початку. Проф
ком взагалі не дивився в 
нашу сторону. Щодо ко
мітету комсомолу, то він 
нам раз організував нав
чання. Але цього, звісно,

питань, низька методична 
захищеність пропозицій.
Через те, наприклад, ми 
не змогли (виступити зі 
своїм питанням на лют
невому засіданні ради- 
Зрозуміли, що наші, на мало. Нам також потріб-

студенти в (майбутньому 
не вирували, все може за
лишитись на рівні слів. 
Та чи так мають діяти во
ни?

О. ОЛЕКСЮК.
Наш кор

д о  чого, адже восени роз
почнеться звітно-виборна 
кампанія, під час якої не
обхідно б уде  заслухати звіт 
Комітету комсомолу за пе
р іо д  з 14 листопада 1986 р. 
(тобто  за три роки), а та
кож, і це, напевно, головне, 
обрати новий склад коміте
ту комсомолу, який не  прос
то формально існував би, 
але діяв в інтересах студент
ства, 'В Т ІЛ Ю Ю Ч И  в життя кон
кретну програму. І роботу 
по п ідбору нового складу 
комітету комсомолу потріб
но розпочинати вже сьогод
ні всім нам, не чекаючи 
команди зверху. Тому, ко
ристуючись нагодою, звер
таюсь до всіх вас .дорогі 
друзі, за допомогою  у ви-

—  сектор організаційно- 
масової роботи,

—  сектор розвитку само
врядування,

—  сектор трудових справ 
(включає роботу по органі
зації кооперативів і праце
влаштуванню),

—  сектор дозвілля і від
починку м олоді,

—  сектор обліку членів 
BJ1KCM та фінансів (з  ве
ресня плануємо відкрити 
рахунок).

П о р яд із звітами і вибо,- 
рамй в нашій інститутській 
комсомольській організації 
восени нас чекають міська 
та обласна звітно-виборні 

■конференції, д о  яких ми 
також маємо серйозно го
туватись. Кому бути делега
тами цих конференцій? Які 
вимоги винести на їх три
буну? Кого рекомендувати 
у склад їх виборних орга
нів?

А ле  й на цьому наші тур 
боти не закінчаться. В цент-- 
ральній, комсомольській 
пресі нарешті з’явилося по
відомлення про підготовку 
до  Всесоюзного студентсь
кого ф орум у, якйй заплано
вано провести у листопаді 
цього року. Значить, знову 
потрібна підготовка і знову 
треба поспішати, щоб, важ
ливу, хорошу справу не було 
провалено. На цьому я хотів 
би особливо наголосити. Ф о 
рум покликаний обговорити 
наболілі питання студентсь
кого життя, прийняти необ
хідні рішення, поставивши 
вимоги п еред різними на
шими центральними органа
ми. А  це значить, потрібна 
колективна думка всього 
студентства. Потрібна. А  
звідки їй взятися, коли п ід
готовка ф орум у ведеться 
по-старому, «п ід п іль н о », не
відомо яким чином сф орм о
вано підготовчий комітет у 
складі 92 чоловік, прийня
то перші рішення, які, як і 
перший бю летень прес-цент
ру підготовчого комітету, 
ніяк не можуть дійти до  
студентів. А ле  потрібно і

нам самим, на місцях го ту
ватись до  ф орум у, Невже 
у нас мало проблем? Взя
ти хоча б пропозиції 
студентської ф ракції, з 
якими читачі газети вже 
мали змогу ознайомитись. 
Тільки потрібно їх всіх з}- 
брати і на цій основі виро
бити нашу студентську пр о 
граму. А  д ля  цього в комі
теті комсомолу створено 
ініціативну групу. Тож  чека
ємо на ваші пропозиції. Го
туючи програму, нам пот
рібно визначити ту лЮдину> 
яка б уде  представляти на
ше студентство на ф орум і. 
Від нашого вузу, згідно з 
рішенням , підготовчого ко
мітету потрібно обрати 
одного делегата. Кого? Це 
визначиться на інститутській 
конф еренції. А ле  спочатку 
потрібно, щоб кожна група, 
кожен факультет обговори
ли це питання у себе, вису
нули своїх представників, 
допом огли у підготовці їхніх 
програм. Ц е  буде і дем о
кратично, і справедливо.

Вже сьогодні нам потріб
но готуватись до  виборів у 
місцеві Ради народних д е 
путатів. які проводитим уть
ся у  лю том у 1990 р. При 
цьому не забувати уроки 
минулих виборів, д о  яких 
як комітет комсомолу, так 
і вся наша комсомольська 
організація виявилися него
товими. «П р о с па ли » ж ми 
попередній етап передви

борної кампанії, нікого і не 
дум али висувати. А  чому? 
Та не будем б зараз товкти 
воду в ступі. Скажу лиш 

одне; при виборах у міську 
Раду від нашої комсомоль
ської організації можнВ і 
потрібно висунути св^їх 
кандидатів, які захищ али 'б  
наші інтереси, виріш увала 
м олодіж ні проблеми. Не.вже 
ми не знаємо таких людей? 
Якщо знаєте, то подавайте 
свої пропозиції.

Згадувані вище проблеми, 
пов’язані із виборами, кон
ференціями, форум ом . Та 
напередодні літа я хотів би 
звернути увагу і на цілий 
ряд інших питань, які стосу
ються планування роботи на 
новий учбовий рік, подаль
шого вдосконалення струк
тури комсомольської органі
зації інституту, пошуку нових 
форм  роботи. І тут, як і в 
усіх інших випадках, успіх 
залежить, від активності ко
жного, від нашої спільної 
роботи. Щ о, на вашу дум 
ку, вдалося комітету комсо
м олу в минулому (тепер уже 
і так можна сказати) нав
чальному році? Щ о необ
хідно продовж ити у  своїй 
роботі, а від чого відМовиЬ 
тись? Щ о  нового ви могли б 
запропонувати провести ко
мітету комсомолу? Які коо
перативи можна організува
ти в нашому вузі? У  якому 
з них ви самі працювали б? 
Відповіді на ці та інші пи
тання ми шукаємо сьогодні 
розв’язувати будем о їх про
тягом літа-89. 1 ми сподіва
ємось на вашу допом огу 

І на завершення хочу всім 
побажати ні пуху, ні пера 
під час сесії.

О. САНГУЛІЯ. 
Секретар комітету комсо
молу інституту.

П р о  ж и ття  і св о б о ду
Тема засідання дискусій

ного клубу «А р гум е н т» —  
обговорення роману В. Гро - 
смана «Ж иття і д о л я »  —  ви
кликала особливий інтерес 
у студентів фізико-матема- 
тичного факультету, які пра
гнули після його прочитан
ня поділитися думками. П о 
вести дискусію  про те, що 
є в одному з найвидатніших 
творів сучасності головним

нервом, приишли слухачі 
підготовчого відділення, 
ртуденти-заочники.

Застрільниками гострої 
розмови про свободу лю 
дини стали студенти Анато
лій Остафійчук (група Ф М - 
21), Ірина Зузук (група М І- 
21), Ганна Добровольська 
(група Ф М -4 1 ) та викладачі 
Г. Ф . Павліков (каф едра ро
сійської та зарубіж ної л і

тератури і В. С . Возняк (ка
ф едра ф іло со ф ії і наукового 
комунізму).

На дискусії були  пред
ставлені завдяки завідуючій 
відділом  бібліотеки Н . Є. 
Побойній усі критичні публі
кації на роман «Ж иття і д о 
л я », з якими могли ознайо
митися усі бажаючі.

Г. ПЕРЕГІНЕЦЬ, 
Г. ЛЬНИЧЕНКО. 

Викладачі кафедри прак
тичного курсу російської 
мови.
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• ПЕДВУЗ —  Ш К О ЛА

ТВОРЧІСТЬ юних
Не висихає дно народної 

мистецької криниці на К о - 
сівщині, у краї, який із си
вої давнини веде лік само
бутнім талантам. Лю бов до  
мистецтва, розуміння нав
колиш ньої краси, що без
кінечно надихає народних 
умільців, постійно підтрим у
ється у  молодш их поколінь. 
Щ е змалечку, із шкільних 
років прищ еплю ю ться їм 
гуцульські традиції худож 
нього різьблення по де р е 
ву, графіки, випалювання.

Великого значення роз
витку дитячих творчих здіб 
ностей надають у Вербовег 
цькій восьмирічній школі, 
що у Косівському районі. 
Вони стали предметом  осо
бливого піклування учителя 
прикладного мистецтва Я. і. 
Ф едірка, який і сам напо
легливо працює, >над підви
щенням свого професійного 
рівня, будучи п ’ятикурсни- 
ком заочного відділення 
худож ньо-граф ічного факу
льтету нашого інституту. 
Знання, , одерж ані у вузі, 
щ е дро передає школярам, 
своїм вихованцям. Щ е др о  

у цьому випадку не прос
то  «красне слово ». За ним 

шкільний клуб любителів 
мистецтва, універ ситет, при
кладних знань, гурток при

кладного мистецтва. Відві
дую чи засідання клубу, а 
чи заняття університету, 
учні, здавалося б у глухо
му, захованому між висо
ких карпатських смерек с е -' 
лі, мають змогу знайомити
ся з лю дьми мистецтва: 
членами Спілки художників 
СРСР, народними майстра
ми, їх творчими роботами. 
Ц і зустрічі залишають у ди 
тячих душах глибокий слід , 
розвиваючи і формую чи 
світобачення^ лю бов д о  ми
стецтва р ідного  краю.

Різними засобами навчан
ня —  на уроках, у  позаклас- 
ній роботі, у гуртку Я. І. 
Ф е дір ко  прагне дати дітям  
уявлення про мистецтво, 
його історію, прищеплює 
вміння пізнавати засоби ху
дож нього самовираження, 
розуміти їх роль у створен
ні автором художніх обра
зів. В освоєнні предметної 
програми великою підпо
рою є численні експонати 
ш кільного музею народно
го мистецтва. Уроки про
ходять у кабінеті худож ньої 
обробки дерева і компози
ції, де  є хороша матеріаль
но-навчальна база, забезпе
ченість усіма технічними за
собами. Більшість дидактич
ного та іншого матеріалу

виконано руками ш колярів.
А  з яким захопленням 

-працю ю ть учні різних кла
сів у гуртку прикладного ми
стецтва! Тут вони займають
ся художнім випалюванням, 
круглою  різьбою , художнім 
викладенням соломкою. Та 
найбільше До вподоби юним 
умільцям художня графіка 
та різьба по дереву. Робо

ти, виготовлені гуртківцями, 
постійно експонуються на 
шкільних виставках, у сіль
ському будинку культури, 
на районних та обласних 
виставках. Зразки худож ньої 
різьби (ш катулки), ліногра- 
бюра на тему «М и р »  експо
нуються на В Д Н Г у Москві. 
Гуртківці беруть активну 
участь у створенні районної

учнівської картинної гале
реї, у ф о н д  якої з В ербо- 
вецької ВШ  уж е надійш ло 
десять ліногравю р. Н еодно
разово кращі роботи ш коля- 
рів-ум ільців друкувалися 
у районній газеті. Усе це 
безперечні стимули д о  пра
ці, д о  худож ньої творчості, 
яку дбайливо й наполегли
во розвиває і підтримує в 
учнях їх учитель —  Ярослав 
Іванович Ф едірко .

Н. АРКАДЬЄВА.
На фото:
Я. і. Федірко веде занят

тя гуртка.

__ -

ПОКИ що v них немає 
нічого: ні постійного при
міщення для занять, ні 
навіть назви: Хоча це. на
певно. не зовсім правиль
но сказано. У них вже є 
цікава,.а головне — улю
блена справа, на яку не 
ш к о д у ю т ь  ні часу, ні пра
ці. ні Фантазії.
■ У них — це в учнів 
6-Г класу, учасників само
діяльного лялькового теат
ру. якому зараз всього- 
навсього місяць з «хвости
ком?». Майже «пелюшко
вий» вік, правда? Але за 
цей короткий час вже не
мало зроблено. Найголов
ніше — зібрано хай неве
личкий, але справжній, 
міцний колектив, в якому 
панує не тільки дух твор
чості. але й відповідаль
ності, взаємодопомоги. 
Адже все тут робиться 
своїми руками і все разом: 
ляльки, декорації, костю
ми. Так що кожен аіктор 
цього театру, ще й май
стер. нехай поки без титу
лу «золоті руки», та все 
ж... Для того, щоб виго
товити ляльку, потрібно 
немало терпіння і снаги. 
До речі, саме за цим за
няттям ми і застали сту
дійців. Прямо v шкільно
му коридорі розташува
лась на довгих лавах їх 
майстерня. Обговорювали 
готові роботи — що під
правити. що додати,—  і 
відразу брались за інші.

А спочатку, як водиться, 
було слово, чи то пак, за

дум такого театру, де все 
— власноруч.

— У мене давно вже 
була мрія — захопити 
моїх дітей чимось ціка
вим. небуденним, — го
ворить Іраїда Іванівна 
Гринішак, класний керів- 
і *

Казка,
яку

творять
самі

ник 6-Г. такого нелегкого 
і морочливого, але який 
став для неї майже рід
ним. тому і каже «мої ді
ти». — І ось, на весняних 
канікулах під час нашої 
подорожі в Ригу, виріши
ли створити ляльковий 
театр. Тим більше, що 
знайшлась людина, яка 
взяла на себе його орга
нізацію, яка має автори
тет у дітей.

Керівником театру став 
наш студент, цьогорічний 
випускник історичного Фа
культету. Борис Ярцев. 
Коли вперше побачила йо
го на засіданні дискусійно
го клубу «Діалог», не мо
гла й подумати, що в цій 
людині, такій розважливій 
і серйозній, живе по-дитя
чому яскраве бачення сві
ту, добрий гумор і фанта
зія. які невтримно вияв
ляються в його роботах: і 
в різьбі, якою захоплюєть
ся вже давно, і тепер — в 
театрі. Зараз Борис — 
старший піОнервожатий в 
міській СШ № 1, а театр 
для нього...

— Насамперед, цікава 
гра, яка не дає' сумувати, 
в якій можна зробити все 
так, як тобі хочеться, в 
усьому, від ляльки — до 
казки. Головне для мене, 
зрозуміло, робота учите- 
ля-історика, те. чого п’ять 
років вчився, те, про що 
мріяв. Але ляльковим те
атром буду займатись і 
далі.

А далі... Говорять, на
перед не треба загадува
ти. але скажу, що в пла
нах театру на майбутнє 
навіть перехід на госпроз
рахунок. А що? Нехай по 
10 копійок будуть квитки, 
але це гроші, зароблені 
самостійно, які хлопці і 
дівчата зможуть самі й 
витратити знову ж таки 
на потреби театру (плас
тилін для виготовлення 
ляльок, фарби і папір), а 
ще — на туристичні подо
рожі. які всі вони так 
люблять.

Та це в майбутньому, а 
локи що у студійців гаря
ча пора — готують свою 
першу виставу. Сценарій, 
як і все в ц ь о м у  театрі, 
«саморобний», діти разом 
писали його. Про що? Це 
казка з традиційним Ка- 
щеєм. Королем, Драко
ном, навіть з дещо детек
тивним відтінком — ви
краденням прекпасної 
принцеси. І, зрозуміло ж, 
щасливим кінцем. А хіба 
може бути інакше?

Н. ЯСИНСЬКА.
На знімку:
учасники шкільного 

лялькового театру Олексій 
Галушка та Сергій Вегера.

Фото В. Боб’яка.

Обмінялись
Наприкінці квітня на базі 

Херсонського державного 
педінституту ім. Н. К. Круп- 
ської і Херсонського облас
ного інституту вдосконален
ня учителів був проведений 
Всесоюзний науково-прак
тичний семінар «Цілісний 
процес естетичного розвит
ку особи». Його організато
рами стали н а уково -дослід- 
ний інститут худож нього ви
ховання А П Н  СРСР та М і
ністерство народної освіти 
УРСР.

На семінарі розглядалися 
актуальні питання теорії і 
практики естетичного вихо
вання м олоді. Його учасни
ки подівш и ся досвідом  ро
боти, підняли р яд проблем, 
які існують у сучасній пе
дагогічній практиці. Були 
проведені показові уроки 
з літератури, музики, прик
ладного  мистецтва. М и ма
ли зм огу близько познайо
митися зі станом естетич
ного виховання на Херсон
щині. Так, нам вдалося по
бувати у середніх навчаль
них закладах, музучилищі, 
худож ній та музичній шко
лах, на концертах учнівсь
ких художніх колективів, 
виставі студентського літе 
ратурного театру, виставці 
худрж йіх робіт у  дитячій 
картинній галереї.

У  роботі науково-практич- 
ного семінару взяли участь 
і виступили з доповідям и й 
представники худож ньо-гра-

■  ВПЕРШЕ

\ 3 ь
ДОСВІД ОМ

ф ічного ф акультету нашого 
інституту. Зокрема, декай' 
ф акультету, доцент І. В. 
Ф ічора виступив з доповід
дю  «Естетичне виховання 
—  важливий компонент ці-* 
лісного процесу формуван
ня особи майбутнього вчи
те ля ». «Естетичне виховання 
учнів у школах з поглибле
ним вивченням образотвор
чого мистецтва засобами 
ДПМ», «Ш ляхи удосконален
ня поглибленого вивчення 
Д П М  в школі нр сучасному 
етапі» ,«Естетичне вихованг 
ня школярів засобами 
архітектури^ —  такі теми 
повідомлень викладачів фа
культету Є. А . Антоновича, 
Б. М . Тимківа. В. А . Ш піль- 
чака на секційних засідан1- 
нях.

Прикарпаття здавна сла
виться своїми мистецькими 
народними традиціями, 
області є хороший досвід 
використання кращих зраз- 
ків народного мистецтва в 
естетичному вихованні мо 
ло д і. Тому, на дум ку учас
ників цього семінару, пред
ставників нашого інституту 
зокрема, доцільним  було  Б 
проведення конф еренції з 
цих питань на базі нашого 
вузу, а також Косівського 
технікуму народних худож 
ніх промислів і 'інституту 
удосконалення учителів.

В. ШПІЛЬЧАК.
Асистент кафедри образо
творчого мистецтва.

Д іт и  під захистом Г О С Т у
Ф о н д  державних стандар

тів поповнився новим 
ГО С То м  —  «О бладна ння 
шкільне. Загальні вимоги 
безпеки». Розроблений він 
вперше В Н Д І ш кільного 
обладнання і технічних за
собів навчання А П Н  СРСР.

В обговоренні проекту 
стандарту брали участь 
представники охорони здо
ров’я, енергонагляду, проф 
спілок, галузей при ла до - і 
верстатобудування, електро
техніки.

Д осі проектувальники і 
виготовлювачі шкільного 
обладнання керуються різ
ними нормативно-технічни
ми документами. Вимог без
пеки д о  обладнання в біль
шості стандартів і технічних 
умов нема. Тепер, коли

здійснюється корінне пере 
озброєння навчально-мето
дичної бази загальноосвіт
ньої школи, виникла необ
хідність точно регламенту
вати і ці параметри.

Авторам  ГО С Ту  по бага- 
тьох напрямках довелося 
бути першопрохідцями. Ви
моги безпеки вони згрупу 
вали за небезпечними і шкі
дливими факторами, котрі 
можуть виникнути при екс
плуатації шкільного облад 
нання.

Новий стандарт вирішено 
ввести в дію  з липня 1990 
року —  на п ’ять років 
Ефективність його намічено 
перевірити через три роки 
після впровадження.

(ТА Р С )

>У СТУДЕНТСЬКОМУ
ПРОФКОМІ

Як розподілити
МІСЦЯ

У гуртожитку?
Це питання було стри

жневим на першому роз
ширеному засіданні комі
тету студентської проф
спілки- Скажу відраду, 
наш профком тут зіткнув
ся з великими трудноща
ми. Викликані вОни тим, 
що кількість студентів у 
цьому навчальному році 
збільшиться на 420 чоло
вік. Це збільшення йде 
за рахунок додаткового 
набору, приходу наших 
юнаків за інститутські ла- • 
ви із Радянської Армії, а 
також того, що цього року 
наші хлопці до війська не 
йтимуть. Крім того стало ■ 
більше сімейних студентів 
(на час розподілу посту
пило 54 заяви від сімей
них, із них 24 з дітьми)...> 

Словом, станом на 1 
вересня потребувати м ісця. 
у гуртожитку буде 2937 
чоловік. А всього місць 
для студентів виділяється 
1749 (59 процентів від
потрібного). Як бачите, 
питання залишається бо
лючим, хоча із введенням 
нового гуртожитку та 
вжиттям інших заходів 
адміністрацією напруга зі 
студентським житлом де
що послабилась (минулого 
року профком міг посели
ти лише 49^5 процентів 
від загального числа ба
жаючих).

На засіданні ми спро
бували розібрати причи- 
тпмакого запущення цієї 
проблеми. Виявляється, 
довгий час цйм питанням 
у нас не займались. Інс
титут підключився до од
ного з педагогічних експе
риментів. Для його здійс
нення потрібно було збу
дувати свою школу і дит
садок. Зрозуміло, що в 
такій ситуації про сту
дентське житло забули. А 
введення нового гуртожит
ку на 320 місць дозволи
ло лише не загострити 
цієї проблеми ще більше,

Крім того 147 місць 
займає профілакторій 
«Здоров’я», 80 — курси 
старших піонервожатих, 
40 — підготовче відділен
ня, 144 — курси директо
рів і 40 — факультет під
вищення кваліфікації. А 
ще 105 місць виділено 
викладачам та працівни
кам інституту, хоча за по
ложенням проживати у 
студентському гуртожитку 
їм забороняється. Тут, 
правда, обумовлюсь. Пози
ція профкому з цього пи
тання однозначна — це 
наші викладачі і їм теж 
треба десь жити.

Виникає питання, що 
ж після наведених фактів 
робити? Думаю, для по
чатку — обміркувати, на
скільки вигідні безпосе
редньо інституту та сту
дентам такі квартиранти. 
Ну, і, звичайно, будувати. 
Знаю, що закладено кор
пус нового гуртожитку. 
Знаю й інше: він теж ос
таточно не вирішить про
блеми. Та й, питається, 
коли його можна буде за
селити. Тому, на мою 
думку, потрібно детально 
обговорити всі заходи, які 
б могли прискорити його 
введення.

На засіданні також було 
розглянуто питання посе
лення студентських сімей 
з дітьми. Поки що вони 
проживатимуть у п’ятому 
гуртожитку, а також у гур
тожитку училища № 2, 
що поруч.

П. ХМЕЛЬОВСЬКИЙ*
Голова комітету сту
дентської профспілки.
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творів Шевченка в німець- 
KOMOBHOMV світі.

Л. Штауфе-Сімігінович 
перекладав німецькою мо
вою твори українського 
фольклору. Е. Р. Ной- 
бауер здійснював поетичні 
обробки українських ле
генд і йереказів. К. Е. 
Францоз писав художні 
твори на українські теми, 
зокрема, оповідання про 
життя галицького селян
ства. і наукові досліджен
ня про українську літера-

Підкова», частиною поеми 
« Гайдамаки » («Черввний
бенкет», «Гупалівщина», 
«Гцнта в Умані»), «Тара
сова ніч», «Лілея», «Ру
салка», «Ой три шляхи 
широкії», «Заповіт», «Уто
плена». «Не додому вночі 
ідучи». «Тече вода в синє 
море». «Ой чого ти почор
ніло», «Тече вода з-під 
явора». «Доля» («Ти не 
лукавила зо мною»), З 
цього переліку видно, що 
перекладач, поет-романтик

Як відомо, Буковина, 
Галичина і Закарпаття до 
1918 jsoKy входили до 
складу Австро-Угорщини, 
яка провадила політику 
соціального й національ
ного поневолення україн
ського народу, намагалася 
онімечити його. Та насе
лення цих регіонів «клап
тикової імперії» вело не
примиренну боротьбу про
ти політики денаціоналіза
ції. за возз’єднаная з укра
їнським народом, за роз
виток своєї мови, літера
тури й культури. У Цій 
боротьбі важливу роль ві
діграли прогресивні німе
цькі й австрійські куль
турні діячі, які співчутли
во поставилися до пригно
бленого народу, популяри
зували німецькою мовою 
українські народні пісні, 
думи й твори українських 
письменників. У 60—70 
роках XIX століття на 
Буковині виникла своєрід
ну «українська щкола» в 
австрійській літературі: 
Людвіг „ Штауфе-Сімігіно
вич. Ернст Рудольф Ной- 
<>avep, Кард Еміль Фран- 
ііоз та інші. До цієї групи 
письменників належав і 
Иоганй Георг Обріст — 
Перший . популяризатор

У перекладі з німецької
туру і народну творчість, 
а И. Г. Обріст написав 
книжку про Кобзаря «Та
рас Григорович Шевчен
ко, український поет. На
рис життя з додатком йо
го поезій у вільному пере
кладі И. Георга Обріста», 
яка побачила світ у 1870 
році у Чернівцях. Цей, за 
словами К. Е. Францоза, 
«талановитий тірольський 
поет-лірик», протягом 
1868—1873 pp. працював 
суплентом (молодшим вчи
телем) у Чернівецькій ре
альній гімназії. До пере
кладацької праці над Ше
вченком він був підбадьо
рений своїми німецькими 
та українськими друзями, 
серед яких були С. Вороб- 
кеввд. С. Мартинович та 
Л. Кирилович. Вони були 
щирими порадниками 
австрійського поета, всі-
лйкб підтримували його 
зацікавлення творчістю 
Шевченка.

ОбрІСТ познайомив ні- 
мецькомовних читачів з 
такими творами Шевчен
ка. як '«Гамалія», «Іван

у своїй творчості, виявив 
найбільший інтерес до ро
мантичних віршів і балад 
українського поета, хоч 
не залишив поза увагою й 
такі революційні твори; як 
«Заповіт» і «Гайдамаки».

Книжка складається з 
двох частин — нарису про 
життя і т в о р ч і с т ь  поета й 
віршів Шевченка у віль
ному переспіві Обріста. 
Ознайомившись з наявною 
на той час і доступною 
йому літературою про 
Кобзаря, перекладач склав 
собі досить повне уявлен
ня про несприятливі обста
вини. в яких розвивалася 
українська література в 
умовах царизму, і про ту 
епохальну р о л ь , яку віді
грав Шевченко в історії 
української культури, На
зиваючи Шевченка «жерт
вою царської тиранії», 
«прикутим до Кавказьких 
скель Прометеєм». „серце 
якого розривав біль за 
поневоленою батьківщи
ною, «безталанним спів
цем України», й . Г.
Обріст робить висновок,

що український поет 
своєю діяльністю готував 
грунт «для емансипації 
нижчих верств народу 
своєї батьківщини. Вже 
цього одного було б до
сить, щоб надовго забезпе
чити невмирущу славу 
благородному співцеві». ~

Переклади Обріста не 
отримали в тогочасній кри
тиці одностайної оцінки. 
Так, український рецен
зент його книжки В. Біло- 
керницький вважав, що 
«переклади вдались авто
рові якнайгарніше» як та
кому. «хто має душу і се
рце Шевченка, хто сам є 
поетом», а німецький кри
тик В. Каверау писав, що 
«вірші Шевченка вірно 
перекладені німецькою 
мовою. В перекладі ми 
захоплюємось тонким пое
тичним ч у т т я м  переклада
ча», Іншої думки дотриму
вався вже згадуваний 
К. Е. Францоз. який за
значав, що «Обріст зав
дав собі багато праці, 
однак його прагнення до 
буквальної точності при
звело до того, що Пере
клав вийшов майже не 
німецьким; вже переклад 
прозою промовив би до 
тямущого читача краще, 
ніж цей метричний пере
клад». І все ж таки, як 
думає дослідниця німець
кого шевченкознавства 
Я. Погребенник. «якими б 
не були ці переклади, во
ни заслуговують, щоб з 
ними ближче познайомити
ся, оскільки вони є тим 
першим джерелом, звідкі
ля бере свій початок ні
мецька шевченкіана».

С. ГАНДЗЮК.
Доцент кафедри німець
кої мови.
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Читачі нашої газети ма
ють змогу побачити один з 
найперших (ф о то  зліва) та 
один з найновіших (ф о то  
справа) пам’ ятників Т, Г. 
Ш евченкові, що спорудж е
ні на Західній Україні. О б и 
дві ф отоілю страції —  з до 
машньої колекції доктора 
історичних наук, професора 
кафедри історії СРСР та 
УРСР В. В. ГРАБОВЕЦЬКОГО.

У  Західній Україні пер
ші пам’ятники Шевченкові 
були спорудж ені у 1911 p., 
у зв’язку З 50-рІЧЧЯм  см ер
ті поета. О ди н  з найперших 
поставили на придбані у 
складчину кошти трудівники 
села Лисиничі Винниківсько- 
го району. Цей пам’ятник 
(ф о то  його перед вами) 
п ’ятиметрової висоти, з ка
меню стоїть і нині,

А  це —  новий пам’ятник, 
спорудж ений у нинішньому 
році в с. Шевченкове Д о - 
линського району на честь 
славного 175-річного юві
лею  Великого Кобзаря. М а
теріал —  кована мідь. Йо
го автори —  скульптор П. 
Сопільник, архітектор В. К о- 
робчук.

ВШАНУВАННЯ ПОЕТА
Відбувся літературно- 

музичний вечір, присвя
чений Василю Михайлови
чу Елланському (Еллану 
Блакитному) у рамках 
лекторію для учнів та вчи
телів, студентів «Приза
буті імена».

Слово про письменника, 
журналіста, політичного і 
громадського діяча Радян
ської України 20-х років 
виголосила доцент кафед
ри української літератури 
М. Б. Хороб (вона ж і 
організатор цього заходу). 
На вечорі прозвучали лі
ричні поезії та вірші-мар- 
сельєзи Еллана, викрива

льні твори Валера Проно
зи (таким псевдонімом він 
підписував сатиричні тво
ри) у виконанні студентів 
філологічного факультету 
Галини Дячук, Наталії 
Наум, Галини Гресько, 
Василя Андрейчука, Ірини 
Довгої, Наталії Ліщинсь- 
кої. Була представлена 
сцена першої зустрічі фун
даторів, української радян
ської літератури Ю. Смо- 
лича і Блакитного (у ній 
були задіяні студенти-фі- 
лологи Сергій Бучинсь- 
кий, Мирослав Костів, 
Юрій Мельничук і Олена 
Дичківська).

Вечір прикрасили му
зичні твори, народні пісні, 
пісні на слова улюблених 
поетів Елланського: Олек
сандра Олеся, Т. Шевчен
ка, І. Франка та ін., які 
виконали студенти музич
но-педагогічного ~ факуль
тету Світлана Вишневська, 
Ірина Зарицька, Світ
лана Гох (сольні номе
ри) та тріо у складі Лідії 
Скиби, Володимира Кіту- 
ри і Інни Федорюк.

На вечорі прозвучала 
«Крейцерова соната» Бет- 
ховена. яку любив поет у 
виконанні доцента кафед
ри теорії музики та гри 
на музичних інструментах

Юрія Дмитровича Криха - 
та концертмейстра Нори 
Миронівни Таратун, а та
кож народна пісня «Чор
на рілля», яку заспівала 
студ. Ровенського інститу
ту культури Леся Собо- 
левська.

Ведучою вечора, вико
навицею поезій та пісень 
була Галина Ільєва. Ве
чір закінчився піснями на 
слова Т. Шевченка та про 
нього у виконанні чоло
вічої хорової капели 
«Опришки» виробничого 
об’єднання «Карпатнрес- 
маш» (муз. керівник — 
В. І. Зварун, партія соло 
Б. В. Грицишин, — викла
дач кафедри психології, 
колишній студент доньки 
Еллана Блакитного Май? 
Вовчик-Блакитної).

п и с ь м е н н и к  У ГАЗЕТІ ІІШНПІННШІПІПІШШНГ

ВА-БАНК
Тридцять років тому закінчив історико-філологічиий' 

факультет нашого інституту студент Роман Коротко. 
Хутко, неначе на конях вороних, промчали літа. О дер 
жавши диплом учителя, наш земляк із е. Черче Рога- 
тинського району працював у школі, виявив неабиякі 
педагогічні здібності у перевихованні підлітків у  Дитя
чій кімнаті міліції. Сьогодні він на партійній роботі у  
Львові.

Увага до проблем виховання привела Романа Ф е д о 
ровича на письменницьку ниву, у  1973 році побачила 
світ його повість «Дитяча кімната міліції». Пише він 
гостросюжетні детективні повісті про нелегку роботу  
міліції: «Криптонім», «Нитка Аріадни», «Санкція про
курора», «Спростоване алібі», «Альф а і омега», «Ш ан
таж», «Хрест архімандрита». Завдяки спільним персо- 
намаж вони немов продовжують одна‘одну, створюючи 
цікавий серіал. В наші дні, коли перебудова вимагає 
значного поліпшення роботи органів правосуддя, міліції, 
капітан Бандура, підполковник Кожухар, слідчий стиио 
сприймаються як люди, за якими майбутнє. Цього не 
скажемо однак про начальника карного розшуку Зай- 
цевського. ■

Незабаром вийде у світ нова повість Романа К о ри ш »  
«Гра ва-банк», один із розділів якої пропонуєм* чита
чам.

Л . КІЛІЧЕНКО.
Професор кафедри української літератури.

Тільки під вечір повер
нувся Ярослав на базу від
починку. О дн а к заходити в
приміщення не поспішав. 
Стояв на горбі і дивився на 
запавутинене сивими сутін
ками село. Навколо стояла 
тиша; легка та лагідна, і ра
зом з тим збудлива та бен
тежна, утаємни^чена невід
воротним наближенням но
ворічної ночі,- Здавалось, 
щ о й гуркіт водоспаду, аби 
не_ сполохати її, приглушив 
своє' відлуння і, можливо, 
тому сприймався мелодією  
якогось казкового музично
го інструменту. З неба по
сипався лапатий рідкий 
сніжок.

—  Бракує слів, щ об роз
повісти про свої ем оції, —  
захоплено прошепотів м ’я
кий жіночий голос.

Бандура звів очі на врод
ливу, одягнену у  вигапто- 
ваний яскравими нитками 
гуцульський кожух, дівчи
ну. З -п ід  .н ь о го  виглядало 
довге, майже д о  зем лі, ву
зьке плаття. Елегантна заг 
чіска була  щ е дро припо
рошена снігом, на бровах 
і на віях висів іній і тільки 
пухкі, злегка розтулені, гу
би червоніли, 'мов пелю ст
ки. На лівій руці мала пер
стень з блискучим, схожим 
на діамант, каменем,

—  Я теж  зворушений, —  
дещ о патетично відповів 
він і, провівши рукою по 
непокритій голові, стріпав 
півжмені снігу.

—  Лю дм ила Данько, ху - 
дож ниця-м одельер, —  пре
дставилася дівчина. —  Д о 
зволю себе називати Л ю 
дою . Якщо у  вас, звичайно, 
немає заперечень.

Великі зелені очі гляділи  
на Бандуру зацікавлено й 
вичікуюче.

—  Ви чомусь не називаєте 
ні свого імені, ні прізвища, 
—  жартома дорікнула дів 
чина.

—  Вибачте, я замислив
ся... —  він зніяковіло схи
лив голову, —  Ярослав 
Бандура.

Дівчина простягнула йому 
руку і лукаво блиснула очи
ма, оголивши два р яди  бі
лих зубів. Ярослав помітив, 
що один горішній боковий 
зуб має золоту коронку.

і—  О го , та ви мовчкува
тий. З вас кожне слово тре
ба витягувати щипцями, —  
засміялася Лю дм ила. —  М е
не дуж е цікавить, яку маєте 
професію?

—  Я? Я... я... журналіст. 
А б о , як у нас кажуть, газе
тяр.

—  Чому таким зневажли
вим тоном говорите про 
свою професію? —  гарне 
продовгувате лице Лю дм или 
злегка спохмурніло. —  Я, 
наприклад, завжди мріяла

стати ж урналістом. А б о ,- 
уявіть собі, працівником мі
ліц ії...

Б андуру вразила р е п л ік »  
дівчини, в якій він уловив 
погано замаскований іро
нічний підтекст. Невже їй  
відомо, хто п еред нею, і 
вона промовисто натякнула 
на це? Ярослав відчув не
спокій. Ні, він не соромив
ся, навпаки —  пишався 
своєю міліцейською служ 
бою але його ніколи не 
полиш ало відчуття, щ о лю 
ди інших професій чомусь, 
якщо не упередж ено, то, 
принаймні, з пересто ро го ю  
ставляться до вго го , хТо ио*> 
сить м іл іц е й с ь к і  м ун д и р - 
А  він хотів, щ об тут, у  Кар
патах, серед незнайомих 
лю дей, його сприйняли без 
будь-яких умовностей. Влас
не, тільки дві особи: Василь 
Ж ук і Ом елян Гумега знали, 
що він —  капітан м іліції й 
працює в карному розш уку. 
А л е  їх б уло  завчасно попе
редж ено, щоб не прохопи» 
лися про те  ні словом.

—  Вас не цікавить, чому 
не збулася моя мрія? —  
Лю дм ила стеж ила за ним  
з -п ід  опущених вій.

Ярослав жартома відпо
вів, що "дитяча фантазія про- 
майбутню професію  р ідк о ' 
збігається з дійсністю . Й о
му, мовляв, теж  не пощас
тило: здобув фах ж урналіс
та, хоч дуж е хотів вивчити-t- 
ся на... сажотруса.

Лю дм ила дзвінко засмія*- 
лася:

—  Ніколи б  не м огла/ 
уявити, що когось може ва- , 
бити проф есія сажотруса, —  - 
і тут же додала:. —  Хочете, 
я вам скажу, чому ваш ій' 
м рії не судилось сповни
тися?

Ярослав мовчки кивнув- 
головою .

—  Ви вчасно зрозум іли, 
що вам доведеться вічно, 
ходити замурзаним, закіптю - 
женим і ж одна дівчина не 
зверне на вас уваги. П ого
дьтесь: перспектива безра
дісна.

відчувш и, що дівчина йо^ 
му сподобалася, Бандур» 
хотілося з нею ж артувати, 
якомога довш е підтримува
ти безжурний тон, але п іді
йшов Ваеиль Ж ук і сказав:

—  Пора сідати за столи. 
Треба з пошаною nonpoh 
щатись із старим роком,

У  його м ’якому гортан
ному голосі явно домінува
ли  наказні нотки, але Дань
ко і Бандура розум іли, що 
він, як господар, має на це- 
право. Саме з ласки Жука, 
вони дістали можливість, 
провести новорічну ніч у- 
Карпатах.

(Продовж ення в наступно
му номері].
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